

# អ្នកនាំសារ

The Messenger

34

ខែឧសភា ឆ្នាំ២០០៦- ព័ត៌មានសម្រាប់ប្រើប្រាស់តែនៅក្នុងព្រះសហគមន៍កាតូលិកកម្ពុជា

## ជីវិតថ្មីដ៏រុងរឿង!



គ្រោះថ្នាក់  
ចរាចរណ៍ គឺ ជំងឺ  
វិបត្តិ ថ្មី នៃសង្គម  
ទំព័រ ៨



ព្រះសហគមន៍  
នៅបន្ត ជួយជន  
ក្រីក្រ  
ទំព័រ ១០

មិនជ្រាសត្រូវដី  
ធំរបស់ មនុស្ស  
ជំងឺ  
ទំព័រ ១២



តើព្រះយេស៊ូជាព្រះអម្ចាស់



ម្តេចក៏ព្រះអង្គសោយ ទិវង្គត? បើព្រះអង្គ សោយទិវង្គតលើលើ ឆ្នាំងមែន តើព្រះអង្គ មានព្រះជន្មរស់ឡើងវិញ

ដំរុងរឿងរហូតមកដល់សព្វថ្ងៃយ៉ាងណា? តាមរូបកាយ ព្រះយេស៊ូពិតជាស្លាប់។ ពួក ទាហានរ៉ូម៉ាំងដឹងយ៉ាងច្បាស់ ហើយគេ មានជំនាញខាងសម្លាប់នេះឯង។ ច្បាស់ ណាស់ ព្រះយេស៊ូមានរូបកាយដូចយើង។ រូបកាយយើងត្រូវស្លាប់ ប៉ុន្តែ វិញ្ញាណ របស់យើងគឺមិនស្លាប់ឡើយ។

តើព្រះយេស៊ូមានព្រះជន្មរស់ឡើងវិញដំរុង រឿងរហូតមកដល់សព្វថ្ងៃនេះ?

ពិតណាស់! ព្រះយេស៊ូពិតជាមានព្រះជន្ម រស់ឡើងវិញប្រាកដមែន។ សាវ័កជាច្រើន បានឃើញព្រះអង្គ។ ក្នុងគម្ពីរបញ្ជាក់ច្បាស់ ថា រូបកាយព្រះអង្គមិនស្លាប់ទេ។ ព្រះអង្គ មានព្រះជន្មរស់ឡើងវិញដំរុងរឿង។ ព្រះអង្គ គង់ជាមួយយើងនៅសព្វថ្ងៃនេះដែរ។ មាន ប្រមាណជា ១១ដង ដែលគម្ពីរបញ្ជាក់ថា ព្រះយេស៊ូពិតជាមានព្រះជន្មវិញដំរុងរឿង។ តើរឿងនេះកើតឡើងដូចម្តេច?

ព្រះយេស៊ូខុសពីមនុស្សយើង។ ព្រះអង្គជា មនុស្សធម៌ និងជាព្រះអម្ចាស់ផង។ ព្រះ អង្គសោយរាជ្យលើឆ្នាំងអស់។ ព្រះអង្គ មានប្ញទ្ធានុភាព ទោះបីមនុស្សបានសម្លាប់ រូបកាយព្រះអង្គ ប៉ុន្តែព្រះអង្គមានអំណាច ធ្វើឱ្យរូបកាយនេះរស់ឡើងវិញ។ ពេលរូប កាយព្រះអង្គរស់ឡើងវិញដំរុងរឿង ព្រះអង្គ បានយាងចេញពីផ្នូរ។ នៅថ្ងៃដែលព្រះយេស៊ូ សោយទិវង្គត ផ្នូរខ្មោចជាច្រើនបានរើក ហើយសពប្រជាជនដើរស្តុបានរស់ឡើងវិញ (ម៉ាថាយ ២៧:៥២-៥៣)។ សព្វទាំង នោះបានស្តាប់យូរមកហើយ ប៉ុន្តែក៏រស់ ឡើងវិញដោយសារប្ញទ្ធានុភាពដំរុងរឿង របស់ព្រះយេស៊ូ លី សុវណ្ណា

ថ្ងៃទី ២៣ មេសា ២០០៦ ថ្ងៃអាទិត្យទី ២ នៃបុណ្យចម្កង “សូមអោយអ្នករាល់គ្នាបានប្រកបដោយសេចក្តី សុខសាន្ត”

(យហ ២០,១៩-២៩) “យើងបានឃើញព្រះអម្ចាស់!” ក្រុមសាវ័កមានបទពិសោធន៍ដ៏អស្ចារ្យ ដែលមិនអាចប្រកែកបាន និងរកថ្លែងមិនបានដែរ គឺលោកយេស៊ូ ដែលជាមេដឹកនាំសាសនារបស់គេត្រូវបានឆ្កាង និងសម្លាប់ ចោលយ៉ាងសែនអាម៉ាស់។ ព្រះជាម្ចាស់ “បានព្រោសលោកឱ្យក្រោកឡើងវិញពីចំណោមមនុស្ស ស្លាប់” លោកទទួលព្រះជន្មដំរុងរឿងហើយ! លោកទទួលឋានៈជា “ព្រះគ្រីស្ទ និងជាព្រះអម្ចាស់” ហើយប្រទានព្រះវិញ្ញាណរបស់ព្រះអង្គឱ្យពួកគេ។ នេះគឺជាការអស្ចារ្យដែលផ្តល់សេចក្តីសុខសាន្ត គឺអំណរសប្បាយយ៉ាងខ្លាំងឱ្យពួកគេ។ ព្រះជាម្ចាស់មិនបានលះបង់មនុស្សសុចរិត ដែលត្រូវគេធ្វើ បាបឡើយ គឺព្រះអង្គលើកលោកឡើង និងតែងតាំងលោកឱ្យមានឋានៈស្មើនឹងព្រះអង្គ។ ដូច្នេះក្រុមសាវ័ករៀបរាប់ថា ទោះបើទ្វារបិទជិតក៏ដោយ ក៏គេបាន “ឃើញ” ព្រះយេស៊ូគង់នៅជា មួយគេ បានសេចក្តីថា ព្រះអង្គមានព្រះជន្មតាមរបៀបប្លែកពីគ្រាមុន។ លោកចូម៉ាស់ចង់ “ស្តាប់” ព្រះអង្គថែមទៀត។ តាមពិត គេ “ឃើញ” និង “ស្តាប់” ព្រះអង្គដោយសារជំនឿតែប៉ុណ្ណោះ។ នៅពេលយើងជួបជុំគ្នាដូចពួកគេនៅថ្ងៃអាទិត្យ ក៏យើងជឿយ៉ាងពិតប្រាកដថា ព្រះយេស៊ូគង់នៅ ជាមួយយើងមែន។ យើងគឺជាព្រះកាយព្រះគ្រីស្ទ។ យើងរួមជាមួយព្រះអង្គដែលបូជាព្រះជន្ម និង ទទួលព្រះជន្មដំរុងរឿង។ យើងក៏ដូចជា “ឃើញ” និង “ស្តាប់” ព្រះយេស៊ូដោយសារជំនឿរបស់ យើង ដូចជាពួកគេដូច្នោះដែរ។ អ្នកដទៃឃើញព្រះយេស៊ូសម្តែងប្ញទ្ធានុភាពព្រះអង្គដោយសារយើង ជាពិសេស ដោយយើងលើក លែងទោសឱ្យគ្នា គឺយើងនាំសេចក្តីសុខសាន្តដ៏ពិតប្រាកដឱ្យមនុស្សលោក។

ថ្ងៃទី ៣០ មេសា ២០០៦ ថ្ងៃអាទិត្យទី ៣ នៃបុណ្យចម្កង

“ព្រះយេស៊ូ បំភ្លឺ គំនិតគេអោយយល់អំពីអត្ថន័យ គម្ពីរ”

(លក ២០,១៩-៣១) ព្រះយេស៊ូដែលតើនឹងចំណោមមនុស្សស្លាប់ មិនគ្រាន់តែមានវិញ្ញាណប៉ុណ្ណោះទេ ព្រះអង្គមានទាំង ព្រះកាយដំរុងរឿងថែមទៀត។ ជនជាតិក្រិកតែងយល់ឃើញថា ពេលមនុស្សស្លាប់ វិញ្ញាណកូន របស់គេបានសេរីភាព និងបានសេចក្តីសុខ ហើយក៏មិនត្រូវការឱ្យមានរូបកាយរស់នៅទៅទៀត ឡើយ។ ហេតុនេះហើយបានជា លោកលូកាខិតខំបញ្ជាក់ ឱ្យគ្រីស្ទបរិស័ទជាតិក្រិកជឿជាក់ច្បាស់ ថា ព្រះយេស៊ូគង់នៅយ៉ាងពិតប្រាកដមែន មានព្រះកាយដំរុងរឿងដែលអាចឃើញ និងស្តាប់បាន ហើយព្រះអង្គសោយព្រះក្រយាទៀតផង។ នេះសុទ្ធតែជារបៀបបញ្ជាក់ឱ្យបានច្បាស់ថា ព្រះអង្គ មានព្រះកាយដំរុងរឿង និងមានព្រះជន្មគង់នៅពិតប្រាកដមែន ដែលមិនគ្រាន់តែជាព្រះវិញ្ញាណ របស់ព្រះយេស៊ូ ដែលរស់ឡើងវិញប៉ុណ្ណោះទេ។ ប៉ុន្តែជំនឿរបស់គេ ក៏ដូចជំនឿរបស់យើងដែរ គឺមកពីព្រះយេស៊ូបំភ្លឺចិត្តគំនិតឱ្យយល់អំពីអត្ថន័យ នៃព្រះគម្ពីរ និងយល់អំពីអត្ថន័យនៃសក្តារៈបូជារបស់ព្រះអង្គ។ នៅពេលព្យាករិយេស៊ូ ដែលជា មនុស្សសុចរិតរងទុក្ខលំបាក ព្រះអង្គស្រឡាញ់ព្រះបិតាក្នុងនាមមនុស្សលោកទាំងអស់។ ■ ■ ■

ព្រះបិតាក៏សព្វព្រះហឫទ័យនឹងសក្តារៈបូជារបស់លោក ហើយតែងតាំងលោកជាព្រះគ្រីស្ទ និងជា ព្រះអម្ចាស់។ ហេតុនេះហើយបានជា មនុស្សគ្រប់ជាតិសាសន៍មានផ្លូវឆ្ពោះទៅកាន់ព្រះបិតាដោយ ចិត្តសង្ឃឹម និងដោយធ្វើជីវិតទាំងស្រុងទៅលើព្រះយេស៊ូ។ នេះជាអំណរសប្បាយដែលយើងចង់ចែកចាយដល់មនុស្សរៀនរូ ឱ្យជឿដូចយើងដែរ។

ថ្ងៃទី ៧ ឧសភា ២០០៦ ថ្ងៃអាទិត្យទី ៤ នៃបុណ្យចម្កង

“ខ្ញុំជាគម្ពាលដ៏ល្អ”

(យហ ១០,១១-១៨) ក្នុងគម្ពីរ ពាក្យ “គម្ពាល” សំដៅទៅលើអ្នកដឹកនាំស្រុក ឬសាសនាយុដា ដែលមានព្រះមហាក្សត្រ និងអស់លោកបូជាចារ្យជាដើម។ ព្រះយេស៊ូប្រមូលជីវិតដើម្បីការពារកូនចៅរបស់ព្រះអង្គ ដូចជា គម្ពាលតែងប្រមូលជីវិតការពារហ្នូ ងសត្វរបស់ខ្លួន។ តែព្រះអង្គមានសេរីភាពពេញទឹកក្នុងពេលបូជា ព្រះជន្ម គ្មាននរណាបង្ខំព្រះអង្គឡើយ មានតែសេចក្តីស្រឡាញ់ប៉ុណ្ណោះ ដែលជំរុញឱ្យព្រះអង្គបូជា ព្រះជន្ម។ នៅក្នុងគម្ពីរ ពាក្យ “ស្គាល់” ក៏មានអត្ថន័យថា “ស្រឡាញ់” ដែរ ព្រះអង្គស្រឡាញ់យើង ម្នាក់ៗ ទុកជាមនុស្សមានតម្លៃ ក្នុងឋានៈជាបុត្រដ៏តាររបស់ព្រះបិតាដែរ។ ព្រះអង្គស្រឡាញ់មនុស្សទាំងអស់ មិនគ្រាន់តែស្រឡាញ់ចំពោះគ្រីស្ទបរិស័ទប៉ុណ្ណោះទេ។ យើង និងអ្នកកាន់សាសនាដទៃប្លែកពីគ្នាត្រង់សេចក្តីមួយ គឺយើងជឿថា ព្រះអង្គស្រឡាញ់យើង។ ជីវិត យើងមានតម្លៃដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ ចំណែកអ្នកដទៃមិនស្គាល់ឋានៈរបស់ខ្លួនទេ។ យើងត្រូវតែចែកអំណរ សប្បាយរបស់ខ្លួន ក្នុងឋានៈជាបុត្រដ៏តាររបស់ព្រះបិតាឱ្យគេស្គាល់ ទើបអ្នកដទៃ នឹងចង់ស្គាល់ព្រះ បិតានោះហើយ “អំណរសប្បាយរបស់យើងបានពេញលក់រួច”។

ថ្ងៃទី ១៤ ឧសភា ២០០៦ ថ្ងៃអាទិត្យទី ៥ នៃបុណ្យចម្កង

“អ្នកណាស្ថិតនៅជាប់នឹងខ្ញុំ... ទើបបង្កើតផលជា ច្រើន”

(យហ ១៥,១-៨) ក្នុងគម្ពីរ អ្នកនិពន្ធតែងប្រៀបធៀបប្រជារាស្ត្រនៃព្រះជាម្ចាស់ទៅនឹងចំការទំពាំងបាយជូរមួយ ឬ ដូចជាដើមទំពាំងបាយជូរមួយដើម។ ព្រះជាម្ចាស់ទើបចំការអស់ពីសមត្ថភាព តែចំការនោះផ្តល់ តែផ្លែអាក្រក់ប៉ុណ្ណោះ។ ដូច្នេះព្រះយេស៊ូមានព្រះបន្ទូលប្រៀបខ្លួនព្រះអង្គផ្ទាល់ទៅនឹងដើមទំពាំង បាយជូរមួយដើមដែលបង្កើតផលផ្លែស្របតាមព្រះហឫទ័យនៃព្រះបិតា។ ព្រះយេស៊ូគឺជាតំណាង របស់ប្រជារាស្ត្រដែលគាប់ព្រះហឫទ័យព្រះបិតា។ អ្នកណានៅជាប់នឹងព្រះយេស៊ូដោយសារជំនឿ អ្នកនោះទទួលព្រះជន្មផ្ទាល់របស់ព្រះអង្គក្នុងខ្លួន និងអាចគាប់ព្រះហឫទ័យព្រះបិតាបាន។ យើង ជាគ្រីស្ទបរិស័ទ បង្ហាញអំពីព្រះជន្មដំរុងរឿងរបស់ព្រះយេស៊ូដែលកំពុងមានសកម្មភាពនៅក្នុងខ្លួន យើង។ សន្តបុគ្គលទាំងឡាយមិនមែនជាវិរបុរសប្រព្រឹត្តការអស្ចារ្យទេ គឺជាអ្នកដែលជឿលើព្រះ យេស៊ូ និងទុកឱ្យព្រះអង្គសំដែងប្ញទ្ធានុភាពរបស់ព្រះអង្គក្នុងខ្លួនគេ។ យើងមិនមែនជាអ្នកខិតខំធ្វើ បុណ្យធ្វើទានទេ គឺយើងជាអ្នកដែលទុកឱ្យព្រះយេស៊ូបំពេញសកម្មភាពផ្សេងៗ ក្នុងខ្លួនយើង។ យើងអធិដ្ឋានរួមជាមួយនិងព្រះយេស៊ូ ទើបព្រះបិតាទទួលស្គាល់នូវពាក្យអធិដ្ឋានយើងទុកជាការ អធិដ្ឋានរបស់ព្រះយេស៊ូ ជាព្រះបុត្រា តែយើងក៏ត្រូវមានចិត្តគំនិតដូចព្រះយេស៊ូដែរ។ សូមថ្លែងអំណរគុណដល់ ជំនួយរបស់ ក្រុមការងារមណ្ឌលវិប្បធម៌កាតូលិកនៅកម្ពុជា ! អ្នកនាំសារ

ភាពស្និទ្ធស្នាល ក្នុងគ្រួសារ

រដូវ៤០ថ្ងៃ កន្លងទៅ ព្រះសហគមន៍បាន នាំយើងរិះគិតលើប្រធានបទ “គ្រួសារ”។ នៅក្នុងខែនេះ អ្នកនាំសារ សូមលើក យកប្រធានបទដែលនេះមករិះគិតរួមគ្នា។ តើមានអ្វីដែលអាចជួយយើងឱ្យកាន់តែស្និទ្ធ ស្នាលរវាងគ្នានិងគ្នា? តើមានអ្វីដែលអាច ជួយយើងឱ្យចេះចំណាយពេលច្រើនជាង ចំពោះគ្នានិងគ្នា? តើមានអ្វីដែលអាចជួយ យើងឱ្យចេះយកចិត្តទុកដាក់ដល់គ្នាទៅវិញ ទៅមក? តើនៅក្នុងគ្រួសារ យើងគួរ ប្រព្រឹត្តដូចម្តេចខ្លះ? អ្នកនាំសារ សូម ផ្តល់ជាគំនិតខ្លះៗ ដូចគេទៅនេះ : សូមយក ពេលខ្លះដើម្បីនិយាយលេងជាមួយកូនៗ ឬ ធ្វើអ្វីមួយរួមគ្នាដើម្បីកំសាន្ត។ ឪពុកម្តាយជា គំរូដល់កូនៗ និងបង្រៀនកូនអំពីវត្តមាននៃ សេចក្តីស្រឡាញ់របស់ព្រះជាម្ចាស់។ សូម យកពេលវេលាខ្លះដើម្បីអធិដ្ឋានរួមគ្នាក្នុង គ្រួសារ។ ប្រសិនបើបងប្អូនជំនួយ សូមសាក ល្បង។ វាមានការលំបាកបន្តិចពេលចាប់ ផ្តើមដំបូង តែសូមកុំបោះបង់។ អធិដ្ឋាន ក្នុងពេលបរិភោគអាហារ និងរកពេលណា ដែលគ្រួសារនៅជុំគ្នាដើម្បីអធិដ្ឋាន។ បងប្អូន អាចប្រើសៀវភៅអធិដ្ឋានរបស់ព្រះសហគមន៍ ឬក៏ធម៌ផ្តាំដើម្បីសូមឱ្យព្រះនាងម៉ារីជួយ គ្រួសារយើងឱ្យរីកចម្រើន ឡើងនៅក្នុង ជំនឿរបស់ខ្លួនជានិច្ច។ សូមដាក់ ឬច្បូរ លើអ្នកនៅជុំវិញក្នុងផ្ទះ ឬប្រពន្ធនាង ម៉ារី ហើយពន្យល់ដល់កូនថា គ្រួសារមាន ការរីករាយណាស់ ដែលបានចូលរួមក្នុង មហាគ្រួសាររបស់ព្រះជាម្ចាស់។ ទាំងនេះគ្រាន់តែជាចំនុចខ្លះៗ ប៉ុណ្ណោះ។ បងប្អូនមានរបៀបផ្សេងៗ ជាច្រើនទៀត តាមបទពិសោធន៍ជាក់ស្តែងផងដែរ។ សូម ព្រះនាងម៉ារីជួយណែនាំផ្លូវយើងជានិច្ច ! អ្នកនាំសារ







# កម្រៃ ងងឹត បឺ ថត អន្តរស្សារវិយ័ ថ្ងៃ បុណ្យ ចម្លង ២០០៦

## ភ្នំពេញ



ឆ្លេង: ១. ពិធីព្រះពរភ្លើងនៅផ្សារតូច។ ២. គ្រិស្តបរិស័ទអធិដ្ឋានក្នុងវិហារ នាឱកាសបុណ្យ ចម្លង។ ៣. បងប្អូនដែលទើបនឹងទទួលអគ្គសញ្ញា ប្រមុជទឹក។ ស្ត្រី: ១. ពិធីលាងជើងនៅ ពោធិ៍សាត់។ ២. គោរពព្រះយេស៊ូដែលសុគត។



## បាត់ដំបង



១. ពិធីព្រះពរភ្លើង។ ២. ពិធីហែទៀនជ័យនៅ កំពង់ធំ។ ៣. លោកបូជាចារ្យវ៉ែត វិនយ ធ្វើ ពិធីប្រមុជទឹកដល់បងប្អូនស្វែងយល់ហើយ។ ៤. គ្រិស្តបរិស័ទទទួលព្រះពន្លឺព្រះគ្រិស្តមកក្នុង ជីវិត។ ៥. ពិធីបាត់ទឹកព្រះពរដល់គ្រិស្តបរិស័ទ។



## កំពង់ចាម



១. ពិធីដើរត្រូវព្រះ ឈើគ្នា។ ២. អភិបូជាបុណ្យ ចម្លង។ ៣. ទទួល ព្រះកាយលើក ដំបូង។ ៤. ពិធី ប្រសិទ្ធពរដល់បង ប្អូនគ្រិស្តបរិស័ទ។

ពិធីព្រះពរទឹកដែលប្រើប្រាស់ធ្វើឡើងនៅ ព្រះសហគមន៍ព្រែកស្បូវ កំពង់ធំ។



១. លោកអភិបាលអេមីល ដេតឃ្យ ធ្វើពិធីប្រមុជទឹកដល់អ្នកស្វែងយល់នាឱកាសបុណ្យចម្លង។ ២. លោក អភិបាលលាបប្រេងដល់កុមារក្នុងពិធីទទួលអគ្គសញ្ញាប្រមុជទឹកនៅមណ្ឌលបងស្រីមេត្តាករុណា ចោមចៅ ភ្នំពេញ។ ៣. ការចន្ទប្បវត្តរវាងឪពុកម្តាយធម៌ និងក្មេងពិការដែលបានទទួលអគ្គសញ្ញាប្រមុជទឹក។

Photos: L. Sovanna, V. Sambath, R. Bora, H. Soktheary



# គ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ គឺជាវិបត្តិថ្មីនៃសង្គម

ក្រៅពីបញ្ហាជំងឺអេដស៍ និងមីនដែលធ្វើឱ្យប្រជាពលរដ្ឋកម្ពុជាស្លាប់ និងរងរបួសជាប្រចាំ រាល់ថ្ងៃ លើដងផ្លូវនានា បញ្ហាគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍បានក្លាយជាប្រធានបទដ៏សំខាន់មួយ ដែលទាំងរាជរដ្ឋាភិបាល អង្គការជាតិ និងអន្តរជាតិកំពុងតែយកចិត្តទុកដាក់តាមដាន និងចាត់វិធានការក្នុងគោលបំណងការពារអាយុជីវិតរបស់ប្រជាពលរដ្ឋ។

គ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ តាមប្រសាសន៍របស់អ្នកស្រីប្រាក់ ពិសិដ្ឋរដ្ឋ ជាប្រធាននាយកដ្ឋានការពារសុខភាព របស់ក្រសួងសុខាភិបាល បានឱ្យដឹងអំពី តួលេខនៅឆ្នាំ២០០៥ ដែលបង្ហាញថា គ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ មានសភាពធ្ងន់ធ្ងរ គឺក្នុងមួយថ្ងៃមានមនុស្សស្លាប់ ចំនាត់ នៅក្នុងក្រុងបាណ្ឌូ ទូទាំងប្រទេស។ ចំណែក កញ្ញាសាន សុជាតា ដែលជាមន្ត្រីកម្មវិធីអប់រំសុខភាពចរាចរណ៍ នៃអង្គការ Handicap International និយាយថា អត្រានៃករណីគ្រោះថ្នាក់នេះ នៅតែមានទំនោរកើនឡើង ជាប្រាកដតទៅទៀត ដោយសារប្រជាពលរដ្ឋមានការកើនឡើង ទាំងចំនួនយានយន្ត និងផ្លូវក្រោលកៅស៊ូក៏កើន ដែលបណ្តាលឱ្យមាន ការប៉ះទង្គិច និងគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ ជាប់ស្របគ្នា។ ជាក់ស្តែងនៅពេលចូលឆ្នាំខែរក្សានៅទីនេះ បើតាមទិន្នន័យពីប៉ូលីសចរាចរណ៍ ក្រសួងមហាផ្ទៃ នៅទូទាំងប្រទេស គឺមានប្រជាជនស្លាប់ ៤៧នាក់ និង៥៥០នាក់ ទៀត រងរបួសដោយសារគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍។ តួលេខនេះគឺមានការកើនឡើង បើប្រៀបធៀបជាមួយនិងឱកាសចូលឆ្នាំខែរ ឆ្នាំ២០០៥ ដែលមានតែ ៣៣នាក់ស្លាប់ និង៤២៨នាក់រងរបួសប៉ុណ្ណោះ។ ទីតាំង ជនរងគ្រោះ និងពេលវេលា ទិន្នន័យរបស់អង្គការ Handicap International ចាប់តាំងពី ខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០០៥ ដល់ ខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ ២០០៦ បានឱ្យដឹងថា ជាប្រចាំខែ មានប្រហែល ៨០% នៃករណីគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ គឺកើតមាន

នៅលើផ្លូវក្រាលកៅស៊ូ និយាយរួមគឺផ្លូវរលោង។ កញ្ញាសាន សុជាតា គួសបញ្ជាក់ថា ដល់ពេលផ្លូវរលោង អ្នកធ្វើដំណើរខ្លះបើកបរយានយន្តលឿន គ្រុល ដោយខ្វះការអប់រំ និងខ្វះការគោរព ច្បាប់ចរាចរណ៍ផងនោះ វាក៏បង្កជាគ្រោះថ្នាក់។ បើនិយាយពីជនរងគ្រោះវិញ អ្នកដែលគ្រោះថ្នាក់ច្រើនជាងគេ គឺយុវជន មាន ១៩% ទៅ ២៣%។ កសិករមានពី ១៧% ទៅ ២៦%។ បុគ្គលិកកម្ម-ករ មានពី ១៧% ទៅ ២០%។ មេធាវីមានពី ៤% ទៅ ៨%។ រីឯអ្នកជំនួញមានពី ៤% ទៅ ៨% និងអ្នករត់ម៉ូតូខុបមានពី ៤% ទៅ៦%។ សម្រាប់ពេលវេលានៃគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍វិញ គឺច្រើនកើតមាននៅចុងសប្តាហ៍ គឺ ពីថ្ងៃសុក្រម៉ោង ៦ល្ងាច ទៅដល់ម៉ោង១២ យប់ថ្ងៃអាទិត្យ ដែលអត្រាគ្រោះថ្នាក់ មានពី ៣០% ទៅដល់ ៤០%។ បើគិតទៅតាមប្រតិទិនប្រចាំឆ្នាំ ជាទូទៅ គ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ កើនឡើងខ្ពស់បំផុត គឺក្នុងអំឡុងពេល បុណ្យទានផ្សេងៗ ដូចជា ចូលឆ្នាំមិន ចូលឆ្នាំខែរ ឬក៏បុណ្យអុំទូក-ល-។ អត្រាគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍នៅថ្ងៃបុណ្យ គឺកើនឡើងច្រើនជាងថ្ងៃធម្មតា យ៉ាងហោចណាស់ ក៏មួយទ្វេដាច់រយដែរ។

**ព័ត៌មានបន្ថែមអំពីជនរងគ្រោះបន្ទាប់ពីគ្រោះថ្នាក់**  
របាយការណ៍អង្គការ Handicap International ចាប់ពីខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០០៥ ដល់ខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ២០០៦ បានឱ្យដឹងថា ជាប្រចាំខែ មានតិចជាង ៤០%នៃជនរងគ្រោះរងរបួសធ្ងន់ដែលបានទៅមន្ទីរពេទ្យដោយរថយន្តពិការសម្រាប់។ ទំនាក់ទំនងសម្រាប់បន្ទាន់ (ភ្នំពេញ) : ០២៣ ៧២៤ ៨៩១។ (ឆ្នើមរាប) : ០១២ ៦៣០ ៣៩៩ / ០៦៣ ៧១១ ១១៩។



ការបើកបរមិនប្រុងប្រយ័ត្ននិងនាំមកនូវសោកនាវកម្មដ៏ធ្ងន់ធ្ងរ

មូលហេតុនៃគ្រោះថ្នាក់ ក្នុងចំណោមករណីគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ទាំងអស់គឺជាង ៩០% បណ្តាលមកពីកត្តាមនុស្ស មានដូចជា ការបើកបរលឿនពេក ការហូបគ្រឿងស្រវឹង ការមិនគោរពសិទ្ធិអាទិភាព បើកឆ្លងផ្លូវដោយពុំប្រុងប្រយ័ត្ន ការជែងវ៉ា ក្នុងស្ថានភាពគ្រោះថ្នាក់ និងការបើកប្រញូសទិសជាដើម។ ចំណែក កត្តាសំលំពីនេះ គឺបណ្តាលមកពីផ្លូវ កត្តាអាកាសធាតុ ហើយនិងកត្តាយានយន្ត -ល-។ តើធ្វើដូចម្តេចដើម្បីអាចកាត់បន្ថយគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍? លោកឱន សុគន្ធ ប្រជាពលរដ្ឋមួយរូប នៅសង្កាត់បឹងកក់ៗ ខណ្ឌទួលគោកនៃរាជធានីភ្នំពេញ បាននិយាយថា គ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ អាចកាត់បន្ថយបាន បើសិនជាអាជ្ញាធរដាក់ផ្តោតសម្រាប់ចរាចរណ៍ និងផ្តោតកំណត់ល្បឿន ឱ្យត្រឹមត្រូវ និងបានច្រើនលើដងផ្លូវ។ ប្រជាពលរដ្ឋទាំងអស់ និងគ្រប់ៗ រូប

ត្រូវខិតខំស្វែងយល់ និងគោរពច្បាប់ចរាចរណ៍ជាពិសេសនោះ ត្រូវតែមានការយោគយល់គ្នា ពេលបើកបរ ដែលជាសីលធម៌របស់ខ្លួនមួយដែរ។ អ្នកស្រីប្រាក់ ពិសិដ្ឋរដ្ឋ មានប្រសាសន៍ដែរថា : “ដើម្បីកាត់បន្ថយគ្រោះថ្នាក់ គឺទី១ អាជ្ញាធរមានសមត្ថកិច្ច ត្រូវតែពង្រឹងច្បាប់ចរាចរណ៍ឱ្យបានល្អប្រសើរ។ ទី២ ត្រូវអប់រំផ្សព្វផ្សាយឱ្យយល់ដឹងពីគ្រោះថ្នាក់ និងច្បាប់ ហើយទី៣ គឺប្រជាពលរដ្ឋខ្លួនឯងត្រូវយល់ដឹងអំពីសុវត្ថិភាពផ្ទាល់ខ្លួនដូចជា ពេលបើកបរ មិនត្រូវត្រឡប់មកវិញជាដើម។ អ្នកស្រី បានអំពាវនាវដល់អ្នកជិតខាង ឬសាច់ញាតិ នៅពេលករណីគ្រោះថ្នាក់ កើតមានឡើង ត្រូវតែព្យាយាមបញ្ជូនជនរងគ្រោះ ទៅកាន់មណ្ឌលសុខភាពដែលនៅជិតបំផុតឱ្យទាន់ពេលវេលា។” ចំណែកកញ្ញាសាន សុជាតា ក៏មានគំនិតស្របនឹងអ្នកស្រីប្រាក់ ពិសិដ្ឋរដ្ឋ គ្រាន់តែកញ្ញាធ្វើសំណូមពរបន្ថែមដល់ប្រជាពលរដ្ឋម្នាក់ៗ ពាក់ខ្សែក្រវាត់សុវត្ថិភាព បើបើកបររថយន្ត និងពាក់មួកសុវត្ថិភាពផងដែរ ពេលជិះម៉ូតូ។ កញ្ញាសានសុជាតា ៧០% នៃគ្រោះថ្នាក់ កើតមានចំពោះមន្ត្រីរថយន្តធ្វើដំណើរដោយម៉ូតូ និង ៤០% នៃជនរងគ្រោះទាំងអស់សុទ្ធតែរបួសប៉ះពាល់ក្បាល។ អត្ថបទដោយ ផាត សំភី

## អភិបាលអេមីល ដេតម្យ : ជីវិតមានតម្លៃ ត្រូវតែគោរព

ដោយមើលឃើញគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍តែងតែកើតមានច្រើនឡើង ពិសេសថ្ងៃទៅមួយថ្ងៃ ជាតំណាងឱ្យព្រះសហគមន៍ លោកអភិបាលអេមីល ដេតម្យ បានមានយោបល់ដូចតទៅ :



លោកអភិបាលអេមីល ដេតម្យ

ខ្ញុំចាប់អារម្មណ៍ខ្លាំងមែនៗ ចំពោះគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ដែលយើងឃើញមានច្រើននៅតាមដងផ្លូវ។ រៀងរាល់ថ្ងៃ ពេលយើងចេញដំណើរទៅកន្លែងផ្សេងៗ ជួនកាល យើងមានឃើញគ្រោះថ្នាក់បុកគ្នា ដែលវាបណ្តាលឱ្យមានអ្នកស្លាប់ និងអ្នកត្រូវរបួសអីចឹងដែរ។ ប៉ុន្តែខ្ញុំមិនដឹងថា ត្រូវធ្វើយ៉ាងម៉េចដែរ ដើម្បីមិនឱ្យមានគ្រោះថ្នាក់នោះ។ ខ្ញុំជឿថា នេះអាស្រ័យលើពលរដ្ឋម្នាក់ៗ ត្រូវមានការប្រុងប្រយ័ត្នព្រោះការជិះឡាន ឬជិះម៉ូតូ ដោយគ្មានរបៀបរបបយន្តការធ្វើឱ្យមានកើតគ្រោះថ្នាក់ច្រើន។ នៅពេលឃើញមនុស្សស្លាប់ ខ្ញុំមានអារម្មណ៍សោកស្តាយ។ ទោះបីខ្ញុំមិនមែនជាអ្នកទទួលខុសត្រូវលើបញ្ហាចរាចរណ៍ ក៏ខ្ញុំយល់ថា យើងត្រូវរៀបចំទូរកម្មវិធីមួយ ឱ្យស្រួលជាង និងឱ្យមានរបៀបរបបយន្តការ។ ខ្ញុំចង់ឱ្យពលរដ្ឋម្នាក់ៗ ខិតខំគោរពតាមច្បាប់ឱ្យបានត្រឹមត្រូវ និងមានអធ្យាស្រ័យដល់គ្នា។ ដើម្បីកាត់បន្ថយគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍នេះ វាក៏ជាតួនាទីទាំងអស់គ្នា។ ហើយសូមកុំឱ្យយើងដាក់ទោសលើអ្នកយាមការពារវិទិ ឬប៉ូលីសចរាចរណ៍។ ខ្ញុំយល់ដែរថា ម្នាក់ៗ ត្រូវតែកាន់តាមច្បាប់ចរាចរណ៍ឱ្យបានត្រឹមត្រូវ កុំគិតតែពីល្បឿនគេ កុំគិតតែពីដល់មុនគេ ដោយមិនគិតប្រយោជន៍រួម ព្រោះថា នៅលើផ្លូវ បើម្នាក់ៗ គិតចង់តែទៅដល់មុននោះ វាក៏អាចធ្វើឱ្យផ្លូវស្ទះ និងឥតមានផ្លូវសម្រាប់អ្នកណាសោះ។

ជីវិតមនុស្សយើងម្នាក់ៗ មានតម្លៃគ្រប់ៗ គ្នា គឺយើងមិនមែនមានតម្លៃ ដោយសារតែយើងមានឡានធំ ឬក៏មានម៉ូតូល្អ ជាងគេនោះទេ។ ជីវិតអ្នកដើរក៏មានតម្លៃ ដូចជាអ្នកជិះនៅក្នុងឡានដែរ។ ដោយសារជីវិតយើងម្នាក់ៗ មានតម្លៃណាស់ យើងត្រូវខិតខំគោរព តម្លៃជីវិតរបស់អ្នកដទៃដែរ។ អីចឹងបើយើងពុំបានប្រុងប្រយ័ត្ន យើងអាចគ្មានគ្រោះថ្នាក់ ប៉ុន្តែ យើងអាចបង្កើតគ្រោះថ្នាក់សម្រាប់អ្នកដទៃ។ ខ្ញុំមានសំណូមពរ សូមឱ្យម្នាក់ៗ ខំស្វែងយល់ដឹងច្បាប់ចរាចរណ៍ ឱ្យយល់ថា ផ្លូវគឺសម្រាប់ទាំងអស់គ្នា។ បើសិនជាយើងខិតខំធ្វើដំណើរដោយគោរព ច្បាប់ចរាចរណ៍ ប្រហែលស្រួលជាងនេះ។ ម្យ៉ាងវិញទៀត នៅពេលកំពុងធ្វើដំណើរ បើសិនយើងឃើញមាននូវគ្រោះថ្នាក់យើងត្រូវខិតខំទៅជិតដើម្បីនឹងជួយ។ បើមានមនុស្សច្រើនសម្រាប់តែមើលនោះ វាឥតមានប្រយោជន៍ទេ។ ដូចនេះ បើគ្រោះថ្នាក់ស្រាលយើងអាចជួនគេទៅ មន្ទីរពេទ្យ ឬក៏ទៅផ្ទះ។ បើសិនធ្ងន់ធ្ងរបន្តិច យើងជួយទូរស័ព្ទ រកហៅឡានគិលានសម្រាប់ដឹកជនរងគ្រោះទៅមន្ទីរពេទ្យ។ យើងមិនអាចធ្វើអ្វីច្រើនទេ ពីព្រោះយើងមិនមែនជាពេទ្យ។ អ្វីៗដែលយើងធ្វើជាប្រយោជន៍ដល់ជនរងគ្រោះ វាអាចជាកិច្ចការសប្បុរសធម៌មួយ។ នេះគឺជាផ្លូវតែមួយដើម្បីរស់នៅជាមួយគ្នា ដោយស្រួល ដោយគិតដល់ប្រយោជន៍អ្នកដទៃ និងប្រយោជន៍រួម។



# ព្រះសហគមន៍នៅបន្ទាយជនក្រីក្រ

ភូមិ-ស្រុកដែលប្រៀបបីដូចជាផ្កាស្រពោលក្រៀមស្ងួតគ្មានទឹកដើម្បីបន្តជីវិតទៅមុខទៀតនោះ បានប្រែក្លាយទៅជាបុគ្គលមួយទង ដែលមានពណ៌ និងក្លិនក្រអូបសុខសាយ។ ផលវិបាកដែលប្រជាជននៅក្នុងស្រុកត្រូវបានជួបប្រទះពីមុន ឥឡូវនេះបានរលាយចេញពីខ្លួនប្រាណរបស់ពួកគេបន្តិចម្តងៗ។ ទាំងនេះក៏ដោយសារបានការជួយជ្រោមជ្រែងពីសប្បុរសជនកាតូលិកដែរ។

**ខេត្តព្រះវិហារ** ស្ថិតនៅភាគខាងជើងប្រទេសកម្ពុជា ដែលមានចម្ងាយ ២៩៤ គីឡូម៉ែត្រពីទីក្រុងភ្នំពេញ ដែលមានទីរួមខេត្តហៅថា: “ត្បែងមានជ័យ”។ ខេត្តព្រះវិហារយកឈ្មោះតាមប្រាសាទដែលមានឈ្មោះថា ប្រាសាទព្រះវិហារ។ ខេត្តនេះមានទំហំដី ១៣៧៨៨ គម<sup>២</sup> និងមានប្រជាជនចំនួន ១១៩២៦១នាក់ (ស្ថិតិឆ្នាំ១៩៩៨)។ ខេត្តនេះមាន ស្រុក៧ គឺស្រុកជ័យសែន រែប ជាំក្សាន្ត គូលែន រវៀង សង្កមថ្មី និងត្បែងមានជ័យ។ អ្នកស្រុកនៅក្នុងខេត្តព្រះវិហារមានជីវភាពក្រីក្រ ហើយក្នុងចំណោមពួកគេភាគច្រើនប្រកបការងារធ្វើស្រែ និងចំការ។

ស្ថាន ផ្លូវ ស្រះទឹក និងសាលារៀនជាច្រើន ត្រូវបានផ្តល់ជូនប្រជាជន និងសិស្សានុសិស្សឱ្យបានរៀនសូត្រ នៅក្នុងភូមិព្យួរជ្រូក និងភូមិត្រពាំងក្នុង ខេត្តព្រះវិហារ។ លោកខៀន រំ អាយុ ៤៨ឆ្នាំ ប្រធានភូមិព្យួរជ្រូក ស្រុកគូលែន បានបង្ហាញពីអារម្មណ៍រីករាយថា: “ខ្ញុំមានការសប្បាយចិត្តរកឃើញប្រៀបបីដូចជាផ្កាស្រពោល ដែលមានសប្បុរសជនជួយសង់ផ្លូវស្ថានថ្មី ជំនួសស្ថានចាស់ ដែលបានខូចខាតអស់ហើយ”។ លោកបន្តថា នៅរដូវទឹកឡើង (ខែកញ្ញា) ស្ថានចាស់ត្រូវលិចទឹកទាំងស្រុង ដែលធ្វើឱ្យការធ្វើដំណើរមានការលំបាក។ អតីតនាយកអនុវិទ្យាល័យគូលែន លោកម៉ៅ ព្រិន វ័យ ៦៥ ឆ្នាំ បានឱ្យដឹងដែរថា ស្ថាននេះផ្តល់ប្រយោជន៍ជាច្រើនព្រោះនេះជាកន្លែងមួយទាក់ទងផ្នែកសេដ្ឋកិច្ច។ ភូមិនេះអាចទាក់ទងទៅដល់ភូមិផ្សេងៗ នៅជុំវិញបាន លុះត្រាតែធ្វើការស្តង់កាត់តាមស្ថាននេះ។ លោកបានបន្តថា នៅមុនពេលដែលពុំទាន់មានស្ថាន និងផ្លូវនេះ កូនសិស្សមានការលំបាកក្នុងការធ្វើដំណើរទៅសាលា ពីព្រោះត្រូវធ្វើការស្តង់ទឹក។ ក្នុងទឹកមុខហាក់ដូចជាអស់កម្លាំង លោកប្រធានាប្រយោជន៍ប្រុងប្រយ័ត្ន តំណាងគ្រប់សិទ្ធិនៃលោកអភិបាល និងបានចុះជួយប្រជាពលរដ្ឋនៅស្រុកគូលែន ខេត្តព្រះវិហារ យ៉ាងស្រាក់ស្រាម អស់រយៈពេលជាង ៤ឆ្នាំ មកហើយ មានប្រសាសន៍ថា: “ខ្ញុំមានគំនិតជួយដល់ប្រជាពលរដ្ឋក្រីក្រ ដោយសារតែនៅសតវត្សរ៍ទី២១ ខ្ញុំទ្រាំមើលអ្នកក្រីក្រតោកយ៉ាកពុំបាន។ ខ្ញុំជាអ្នកប្រឆាំងទៅនឹងអំពើពុករលួយ ដូច្នេះខ្ញុំធ្វើតាមពាក្យសុំដីរបស់ខ្ញុំ ដែលខ្ញុំត្រូវតែជួយអ្នកជនបទ និងអ្នកក្រីក្រ”។ លោកយល់ឃើញថា អ្នកក្រីក្រជាតំណាងនៃព្រះយេស៊ូទោះបីជារូបលោកមិននិយាយអំពីព្រះអង្គក្តី លោកនៅតែបម្រើ

ព្រះយេស៊ូ។ នេះជារឿយៗរបស់លោក។ លោកប្រធានាប្រយោជន៍ ថា យើងប្រកាសដំណឹងល្អ ព្រោះព្រះបិតាស្រឡាញ់មនុស្សលោក។ បើយើងមិនស្រឡាញ់គេ តើគេធ្វើយ៉ាងណា? លោកបញ្ជាក់ថា ដំណឹងល្អគឺថា “ជីវិតមានតម្លៃ”។ អ្នកស្រីឡាច ឡូត អាយុ ៤៦ឆ្នាំ ជាអ្នកជួយបណ្តុះបណ្តាលក្នុងសមាគមកោះកម្ពុជា និងជាអ្នកជួយក្នុងការធ្វើផ្លូវ ស្ថាន និងសាលារៀនជាច្រើនដល់អ្នកភូមិ និងសិស្សានុសិស្ស នៅភូមិត្រពាំង និងភូមិព្យួរជ្រូក និយាយថា: “ខ្ញុំចាប់ផ្តើមជួយដល់ប្រជាជនក្រីក្រនៅភូមិនេះតាំងពី ឆ្នាំ២០០២”។ គាត់បន្ថែមថា ផលដែលទទួលបានគឺជាផលប្រយោជន៍រួមពីព្រោះនៅពេលដែលមានផ្លូវ គឺយើងអាចធ្វើដំណើរបានទាំងអស់គ្នា។ ចំណុចសំខាន់នោះ គឺវាអាចឱ្យប្រជាកសិករប្រកបការងារបានងាយស្រួល និងដឹកសំភារៈបានអាចរំលឹក ដែលអាចធ្វើឱ្យសហគមន៍មានការរីកចម្រើន។ លោកស្រីម៉ារីកូដ ជាជនជាតិបារាំងដែលបានចូលរួមក្នុងការជួយប្រជាជនក្រីក្រនៅក្នុងភូមិនេះដែរ បានមានប្រសាសន៍ឱ្យដឹងថា: “នៅភ្នំពេញ ខ្ញុំស្គាល់អ្នកមានជាច្រើន ប៉ុន្តែ នៅពេលដែលមកឃើញនៅជនបទ ខ្ញុំមានការភ្ញាក់ស្មារតីយ៉ាង



សមិទ្ធផលស្ថានថ្មីត្រូវបានសាងសង់ជំនួសស្ថានចាស់ដែលទ្រុឌទ្រោម

ខ្លាំង ពីព្រោះឃើញថា ប្រជាជននៅតាមជនបទមានជីវភាពក្រីក្រមែនទែន ដែលមិននឹកស្មានដល់។ ប៉ុន្តែយើងមានការសប្បាយចិត្តដោយមើលឃើញថា ទោះបីអ្នកទាំងនោះ គ្មានមធ្យោបាយ ក៏ពួកគេអាចបំណងខិតខំបម្រើខ្លួន ដើម្បីជីវិតរបស់ពួកគេអាចដើរបានដូចអ្នកដទៃដែរ។ ចំណែកលោកហ្សង់ហ្សិន លូរ៉ា ដែលជាស្វាមី បានឱ្យដឹងដែរថា តាំងពីតូចមក យើងឃើញថា ឪពុកម្តាយជួយអ្នកក្រីក្រដូច្នេះចំពោះយើង វាជារឿងធម្មតា។ យើងកើតក្នុងគ្រួសារគ្រីស្ទបរិស័ទ យើងក៏ត្រូវជួយអ្នកក្រីក្រដែរ។ ក្រៅពីសមិទ្ធផលទាំងនេះ លោកប្រធានាប្រយោជន៍ប្រុងប្រយ័ត្ន ប៊ុនស៊ុន បានផ្តល់ក្រេងៗកំប្រាចំនួន ២៥០នាក់ ដោយផ្តល់ជាលុយ និងសំភារៈជាច្រើន។ កុមារីឡូ សុភ័ក្ត្រ អាយុ ១៣ឆ្នាំ កំប្រាឪពុក និយាយថា: “ខ្ញុំស្គាល់លោកតាប៊ុនស៊ុនព្រោះគាត់តែងមកចែកអំណោយដល់ពួកក្មេងកំប្រា ដូចជាលុយ សាប៊ូ ស្ករ មី ឆ្កែកើង និងកាតាប-ល-”។ រីឯកុមារីរ៉ាន់ ថន រៀនថ្នាក់ ទី២ និងកំប្រាឪពុកម្តាយ រស់នៅជាមួយជីដូន និយាយថា ក្នុងមួយខែៗ គេទទួលបានប្រាក់ឧបត្ថម្ភចំនួន ១ម៉ឺនរៀល និងរបស់របរជាច្រើនទៀតពីលោកតាប៊ុនស៊ុន។



សមាគមកាត់ដេរបង្កើតឡើងជួយដល់ស្ត្រីនៅក្នុងភូមិឱ្យមានការងារធ្វើ

អ្នកនាងលាម សាមីម អាយុ ៣៤ឆ្នាំ ជាអ្នកមើលថែទាំក្មេងកំប្រានៅតាមភូមិ បាននិយាយថា ក្នុងមួយអាទិត្យ នាងចុះសាកសួរអំពីស្ថានភាពក្មេងកំប្រាទាំងនេះ ពីរដង។ នាងបន្តថា នាងសប្បាយដែលបានធ្វើការជួយដល់ក្មេងៗ ទោះបីជានាងបានទទួលប្រាក់បៀវត្សរ៍តិចតួចក្តី ប៉ុន្តែ នាងនៅតែមានទឹកចិត្តចង់ជួយដល់ពួកគេរហូត។ មិនត្រឹមតែប៉ុណ្ណោះ លោកប្រធានាប្រយោជន៍ប្រុងប្រយ័ត្ន និងអ្នកស្រីឡាច ឡូត នៅធ្វើការងារមួយទៀត គឺជួយស្ត្រីនៅតាមភូមិដោយបង្កើតសមាគមកាត់ដេរ។ សមាគមនេះបង្កើតឡើង នាឆ្នាំ ២០០៣ ដែលទទួលបាននេះ បង្រៀនបាន ៤វគ្គរួចហើយ ដោយបានជួយស្ត្រីជាច្រើនរូប។ អ្នកគ្រូហួន ប៊ុនណម អាយុ ៤២ឆ្នាំ មានប្រសាសន៍ថា សិស្សដែលមករៀននៅទីនេះមិនតម្រូវឱ្យមានអ្វីនោះទេ។ ពួកគេមករៀនដោយមិនចំណាយថវិកា ឬសំភារៈអ្វីឡើយពីព្រោះពួកគេសុទ្ធសឹងមានជីវភាពក្រីក្រលំបាក។ អ្នកគ្រូកំបន់ថា ខោអាវដែលគេបានកាត់រួចត្រូវបានយកឱ្យជនក្រីក្រ និងក្មេងកំប្រានៅតាមភូមិ។ កញ្ញាស៊ីយ ខៀន អាយុ ២៥ឆ្នាំ អ្នកភូមិត្រពាំង ដែលកំពុងបញ្ជាក់ក្នុងការដេរខោខ្លី បានអោយមកបញ្ជាក់ដែរថា កញ្ញាមករៀនដេរខោអាវទីនេះ ទើបតែបានមួយខែទេ។ សម្រាប់ការរៀននេះ កញ្ញាគិតថា នាពេលអនាគត ការងារនេះអាចជួយដល់កញ្ញាបាន ដោយសារតែកញ្ញាពុំមានចំណេះចេះដឹងអ្វីទេ។ ចំពោះកញ្ញាស៊ីយ តម អាយុ ២៨ឆ្នាំ ក៏បានឱ្យដឹងដែរថា នាងស្រឡាញ់ចូលចិត្តធ្វើការងារនេះណាស់។ នាងគិតថានេះជាមុខរបរនាងទៅថ្ងៃអនាគត។ នៅពេលរៀនចប់ នាងនឹងខិតខំសន្សំលុយដើម្បីទិញម៉ាស៊ីនមកដេរនៅផ្ទះ។ មុំ គន្ធា

**សមិទ្ធផលដែលត្រូវបានកសាង** ពីឆ្នាំ២០០៣-២០០៦ លោកប្រធានាប្រយោជន៍ប្រុងប្រយ័ត្ន ជួយដល់ប្រជាជនក្នុងស្រុកគូលែនមាន: អគារសិក្សាថ្មី ៣ខ្នង សរុប ១៥បន្ទប់ ដាក់សង្ហារឹមដល់អនុវិទ្យាល័យគូលែន និងសាលាបឋមសិក្សាព្យួរជ្រូក។ កសាងមន្ត្រីយុវ ២បន្ទប់ និងបណ្ណាល័យ ១បន្ទប់ ធ្វើបន្ទប់កុំព្យូទ័រ និងផ្ទះបាយ លើកន្ទួរថ្មី ចាក់គ្រួសក្រហមប្រវែង ៨១០ម៉ែត្រ។ ជួយឧបត្ថម្ភកុមារកំប្រាក្នុងស្រុកចំនួន ២៥០នាក់។ ឧបត្ថម្ភកុមារកំប្រាជាសិស្សមកពីឆ្ងាយជុំវិញ ៣៥គ្រឿង។ ធ្វើស្ថានថ្មីប្រវែង ២៥ម លើកទំនប់ប្រវែង ១១០ម ជម្រៅ ៣ម និងមានសមិទ្ធផលជាច្រើនទៀត។



# មិនជ្រាសត្រូវរងផែនការបង់មនុស្សជាតិ

បន្ទាប់ពីសង្គ្រាមវ៉ាណូឌីត ៣ទសវត្សរ៍ កើតមាននៅប្រទេសកម្ពុជា បានធ្វើឱ្យប្រទេសកំសត់នេះ ជួបនឹងបញ្ហាបន្ទុកជាច្រើន ដូចជាភាពក្រីក្រ ភាពខ្ទេចខ្ទីរ ផ្នែកការប្រជាពលរដ្ឋ ជីវិតមនុស្សសត្វ ពិសេសបន្ទុកនូវជនពិការជាច្រើនរូប។



រូបតូច : ទោះបីជើងពិការ ក៏កុមារីនៅតែសម្លៀកក្នុងជីវិត និងរូបថតថ្ងៃព្រហ្មវិញយល់ដឹងអំពីមិន

នៅព្រះសហគមន៍បាត់ដំបង កាលពីថ្ងៃទី ២៣ មីនា ២០០៦ មានប្រារព្ធនូវទិវាបំបាត់ការយល់ដឹងអំពីគ្រាប់មីន និងគ្រាប់មីនទាន់ផ្ទះដែលរៀបចំឡើងដោយមណ្ឌល អារ៉ុបពេ ដោយមានចូលរួមពីលោកអភិបាលគីកេ លោកពុកហ្គាប៊ីក ប្រធានភូមិ-ឃុំ លោកតំណាងអង្គការ CMAC បងស្រី មណ្ឌលសន្ត រ៉ាំងសង់ ដីប៊ូល បងស្រីសាលេស៊ាន គណៈកម្មការរបស់ព្រះសហគមន៍បាត់ដំបង កុមារា កុមារីនៃមណ្ឌល អារ៉ុបពេ និងបងប្អូនគ្រីស្ទ បរិស័ទជាច្រើនរូបទៀត។

ក្នុងឱកាសនោះ លោកវេជ្ជ វិសាល បុគ្គលិកអង្គការ CMAC មានប្រសាសន៍ថា: “នៅប្រទេសកម្ពុជា មានបន្ទុកនូវគ្រាប់មីនបន្ទាប់ពីសង្គ្រាម។ គ្រាប់មីនសម្លាប់មនុស្ស និងធ្វើឱ្យពិការយ៉ាងសាលារបស់គុត”។ លោកបន្តទៀតថា: “អំឡុងដើមឆ្នាំដល់ចុងឆ្នាំ២០០៥ CMAC បានរកឃើញ និងបោសសំអាតគ្រាប់មីនបាន ៧២២០០គីឡូក្រាម លើទំហំផ្ទៃដី ៣០០០ ហិកតា រកឃើញគ្រាប់មីនប្រឆាំងមនុស្ស ៧៦៧៧គ្រាប់ ស្ទើរនឹងមនុស្ស ៧៦៧៧គ្រាប់ រកឃើញ និងបំផ្លាញគ្រាប់មីនប្រឆាំងរថគ្រោះ ១២២៣គ្រាប់ រកឃើញគ្រាប់មីនប្រឆាំងមនុស្ស ៩១២១១គ្រាប់ និងបោសសំអាតការមីនដើម្បីកាត់បន្ថយគ្រោះថ្នាក់តាមសហគមន៍បាន ២០០កន្លែង។ កុមារី តឹង អាយុ ១០ឆ្នាំ មកពីខេត្តបន្ទាយមានជ័យ និងរស់ក្នុងមណ្ឌល អារ៉ុបពេ ពោលថា អកុសលដ៏អាក្រក់ បានកើតមានឡើងចំពោះរូបនាងនៅឆ្នាំ២០០៥ គឺពេលនាងទៅចាក់អង្កាមជាមួយម្តាយ និងបងស្រី ហើយបានជាន់មីន។ “ជើងឆ្វេងក្រោមជង្គង់ខ្ញុំត្រូវដាច់។ “ខ្ញុំសន្តប់មិនដឹងខ្លួន រីឯម្តាយខ្ញុំប្តូរដៃឆ្វេងយ៉ាងធ្ងន់” កុមារី តឹង និយាយដោយទឹកមុខស្រពោន។ នាងបន្តថា ហេតុការណ៍នេះធ្វើឱ្យ នាងរំយត់ស្តុតបំផុត និងចង់ចាំមិនភ្លេចថា មីនបានសម្លាប់បងស្រីនាង ២នាក់ ធ្វើឱ្យម្តាយរបស់ រីឯនាងត្រូវពិការអស់មួយជីវិត។

**ស្វែងយល់ពីមីន** គិតមកដល់ឆ្នាំ២០០៥ មាន ១៥ប្រទេស ដែលបានចុះហត្ថលេខា សន្ធិសញ្ញាលុបបំបាត់មីន ក្នុងនោះ ១៤ប្រទេស ជាភាគីរដ្ឋសមាជិក សន្ធិសញ្ញា។ ប្រទេស ផលិតគ្រាប់មីនមានចំនួន ១៣ គឺមាន ភូមា មីន គុយបា ឥណ្ឌា អ៊ីរ៉ង់ កូរ៉េខាងជើង កូរ៉េខាងត្បូង នេប៉ាល់ ប៉ាគីស្ថាន រុស្ស៊ី សិង្ហបុរី អាមេរិក និង វៀតណាម។ នៅក្នុងឆ្នាំ ២០០៤ ផ្ទៃដីដែលបាន ដោះមីនចេញមាន ១៣៥ គម<sup>២</sup> និង១៧០គម<sup>២</sup> ជា តំបន់ប្រទេសប្រចុងក្តី។

កុមារា ណេង អាយុ ១៥ឆ្នាំ ពិការនូវជើងទាំង២ និងដៃឆ្វេង ម្ខាង និយាយថា គេសោកស្តាយជាខ្លាំង ដែលធ្លាក់ខ្លួនពិការ ដោយសារគ្រាប់មីន ធ្វើឱ្យក្តីសម្លៀកតាំងពីតូចរបស់គេ ត្រូវបានរលាយ។ កុមារដ៏កំសត់នេះ បន្តថា ខ្ញុំមិនចង់ជួបមនុស្ស ផ្សេងៗ ទៅសាលារៀន ឬលេងជាមួយមិត្តភក្តិរបស់ខ្ញុំពីមុន ទៀតឡើយ។ ប៉ុន្តែពេលនេះ កុមារា ណេង បានទៅរៀនដូច កុមារដទៃទៀតដោយសារមណ្ឌល អារ៉ុបពេ ជួយ។ កុមារា ណេង ផ្តែងថា: “កុំភ្លេចថា មីនគឺជាយាតកលាក់ខ្លួន”។ នៅក្នុងឱកាសនោះ លោកអភិបាលគីកេមានប្រសាសន៍ថា: “ខ្ញុំមានអំណរសប្បាយ ដែលយើងបានរួមជាមួយគ្នា នៅថ្ងៃនេះក្នុងបរិវេណព្រះវិហារ ដើម្បីចាប់អារម្មណ៍វិនិច្ឆ័យពិបណ្ណា មីន”។ លោកបន្តថា តាមរយៈអង្គការ CMAC និងអង្គការ ផ្សេងៗគាំទ្រជនពិការបង្ហាញថា គ្រោះថ្នាក់ដោយសារគ្រាប់ មីនកើតឡើងជារឿយៗ ដែលភាគច្រើន នៅខេត្តបាត់ដំបង សៀមរាប បន្ទាយមានជ័យ និងក្រុងប៉ៃលិន។ នេះជាបញ្ហា ធំ ដែលប្រទេសជាតិទទួលឥទ្ធិពលពីសង្គ្រាម។ លោកអភិ- បាល ក៏ផ្តែងថា ដើម្បីស្វែងរកភូមិមួយ ប្រទេសមួយ ដែល មានសន្តិភាព និងអនាគតល្អ យើងត្រូវតែចូលរួមដូចថ្ងៃនេះ ដើម្បីសហការគ្នា វិនិច្ឆ័យគ្នាអំពីបញ្ហាគ្រាប់មីន និងស្វែង រកសន្តិភាពជូនជាតិមាតុភូមិ ដូចជារបៀបប្រាបស សន្តិភាព។ សុ ជាតិ

## ប្រយ័ត្ន!

# ផ្តាសាយបក្សី

សុខភាពគឺជាបញ្ហាសំខាន់សម្រាប់មនុស្សគ្រប់រូប ដែលត្រូវមានការយល់ដឹង និងយកចិត្តទុកដាក់។ តើអ្នកធ្លាប់ឮពីជំងឺគ្រុនផ្តាសាយបក្សីទេ? តើអ្នក ត្រូវការការពារខ្លួនយ៉ាងណាដើម្បីកុំឱ្យខ្លួនជំងឺនេះ?

### អ្វីជាជំងឺគ្រុនផ្តាសាយបក្សី?

គ្រុនផ្តាសាយបក្សីជំងឺឆ្លងរបស់សត្វបណ្តាលមកពីមេរោគ ដែលជាធម្មតា ឆ្លងរាលដាល តែក្នុងចំណោមពពួកសត្វបក្សី គ្រប់ប្រភេទ ហើយវាក៏ប្រសិនបើសត្វមកមនុស្សណាស់។ ជំងឺនេះបង្កឡើងដោយវីរុស ឈ្មោះថា អាំងប្រូអង់ស្យា គឺជា ឈ្មោះរបស់វីរុសមួយប្រភេទ ដែលរយៈពេលធ្វើឱ្យអ្នកជំងឺ ស្លាប់ជាមធ្យម គឺពី៨ ទៅ១០ថ្ងៃតែប៉ុណ្ណោះ។ លោកប៊ី សូរ៉ាន់ អនុប្រធាន នាយកដ្ឋានប្រយុទ្ធនឹងជំងឺឆ្លង នៃក្រសួងសុខាភិបាល មានប្រសាសន៍ឱ្យដឹងថា ជំងឺនេះមាន អាការៈស្រដៀងនឹងជំងឺផ្តាសាយ ប៉ុន្តែមែក គឺអ្នកជំងឺមាន គ្រុនក្តៅខ្លាំង ក្អក ពិបាកដកដង្ហើមដូចជាថ្ងៃ ដោយឆ្អឹងខ្លួន ឈឺសាច់ដុំ និងឈឺក្បាលជាដើម។ លោកក៏បន្តថា នៅកម្ពុជា មានមនុស្សស្លាប់ដោយជំងឺនេះ ៦នាក់ហើយ ដែលកើតមាន លើកូនភ្លេង និងមនុស្សរយៈពេលពី២០ ឬ៣០ឆ្នាំ។ មេរោគជំងឺនេះ នឹងរងរាលដាលស្ថិតភាព ១០០អង្សា ដែល សីតុណ្ហភាព ៦០អង្សា រវាងរយៈពេល ៥៥អង្សា អាច រស់បាន ៣ម៉ោង និង០អង្សា រស់បានមួយខែ។ មេរោគនេះ



Photo: Ministry of Health

ជំងឺផ្តាសាយបក្សី អាចឆ្លងទៅមនុស្ស តាមរយៈមាន់. ទា ដែលឈឺ ឬងាប់  
សូមណែនាំកូន លោកអ្នកកុំអោយ ប៉ះពាល់មាន់. ទា ដែលឈឺ ឬងាប់  
ចំពោះជំងឺមាន បរិមូលស្នូលកំពុង ក្រសួងសុខាភិបាល តាមទូរស័ព្ទលេខ ០១២.៤៨៨.៩៨១ ០១២.៨៣៦.៨៦៨

**ផ្តាសាយបក្សីរបស់ប្រជាពលរដ្ឋអំពី គ្រោះថ្នាក់នៃជំងឺគ្រុនផ្តាសាយបក្សី**

រស់នៅក្នុងលាមកសត្វ ទឹកអំឡិនរបស់សត្វ-មនុស្ស និងក្នុងទឹកបានរយៈពេលបីថ្ងៃ។ លោក សូរ៉ាន់ ប្រាប់ថា អ្នកដែលប្រឈមខ្ពស់នឹងជំងឺនេះ គឺម្ចាស់កសិដ្ឋានមីញ៉ូមមាន់ទា អ្នកដឹកលក់ មាន់ទា និងអ្នកសម្លាប់មាន់ទា។ ដើម្បីការពារកុំឱ្យខ្លួនជំងឺ អ្នកដែលប្រឈមខ្ពស់នឹងជំងឺនេះ ត្រូវពាក់ម៉ាស់ ស្រោមដៃ និងស្បែកជើងកង្វែង។ ចំពោះប្រជាកសិករ ឬមនុស្សទូទៅ សូមកុំ ហូបមាន់ទាលឺ ឬងាប់ឱ្យសោះ គឺត្រូវយកមាន់ទាលឺ ឬងាប់ទៅកប់ឱ្យជ្រៅ រួចលាងដៃនឹង សាប៊ូ។ ប៉ុន្តែពួកគេអាចហូបបាន លុះត្រាតែវាត្រូវបានចម្អិនឆ្អិនល្អ។ ផ្តាសាយបក្សីព្យាបាលជំងឺ គឺតាមថ្នាំ Tamiflu ប៉ុន្តែមិនអាចប្រើផ្តោតផ្តាសាយបានទេ។ បើសិនសង្ស័យថាមានជំងឺនេះ សូម ទូរស័ព្ទមកលេខ: ០២ ៤៨ ៩៨ ១២ ៨៦ ៨៦ មុំ គន្ធា

## អន្តរជាតិ

# លោកអភិបាលជឿត្រូវបានដោះលែង

**លោកអភិបាលនៃ ប្រទេសចិនភាគខាង ជើងត្រូវបានដោះ លែងកាលពីថ្ងៃទី១៩ មេសាកន្លងទៅនេះ បន្ទាប់ពីជាប់ឃុំឃាំង រយៈពេល៥ខែ តែ នៅមានការឃ្នាំមើល ពីមន្ត្រីរដ្ឋាភិបាល។**

លោកអភិបាល ហ្សូលីយូស ជឿ ហ្សិហ្សូ Julius Jia Zhigou នៃទីក្រុងហេប្សុងខីង Zhengding ជាអ្នកដែលមិនចូលរួមជា មួយរដ្ឋាភិបាល ត្រូវបានត្រឡប់ទៅកាន់ព្រះវិហារ ក្នុងភូមិ រូតិ Wuqui ខេត្តហេប៊ី Hebei វិញហើយ។ ប៉ុន្តែ លោកមាន សេរីភាពតិចតួច នៅក្នុងបរិវេណព្រះវិហារ ជាកន្លែង ដែល លោកត្រូវព្រួយពីអភិបាល និងជួបប្រជុំគ្រីស្ទបរិស័ទរាល់ព្រឹក ពីព្រោះមានមន្ត្រីរដ្ឋាភិបាលធ្វើការតាមដានលោក នៅពេល ដែលលោកចេញសួរសុខទុក្ខត្រូវសារគ្រីស្ទបរិស័ទ។

គ្រីស្ទបរិស័ទម្នាក់ ដែលបានជួបលោកអភិបាលនៅខាងក្រៅ ព្រះវិហារនិយាយថា មន្ត្រីរដ្ឋាភិបាលឃ្នាំមើលពួកយើង ដូច នេះ លោកអភិបាលពុំបានប្រាប់យើងពី មូលហេតុដែលគាត់ ត្រូវឃុំឃាំង ឬមានអ្វីកើតឡើងខណៈដែលគាត់ជាប់ឃុំទេ។ លោកប្តេជ្ញាថាខ្លួននឹងរកមិត្តភាពហេប្សុងខីង បញ្ជាក់ថា លោក អភិបាលជឿត្រូវឃុំឃាំងពីព្រោះលោកមិនទទួលយក “ឯក រាជ្យភាព ក្នុងការគ្រប់គ្រងព្រះសហគមន៍ខ្លួនឯង” និង “ការ បំបែកអភិបាលដោយខ្លួនឯង”។ UCANews



# ក្មេងប្រុសកំពុងដេញតាមសត្វដែលបានអក់យកសាច់ក្រករបស់គេ។ ដោយគូសភ្ជាប់ពីចំនុច១ ដល់៣៤ ប្រិយមិត្តនឹងដឹងថា សត្វអ្វីដែលជាចោរល្អចំណី។



## សុខភាព ជំងឺដំបៅអំបែកបង្កគ្រោះថ្នាក់

មិនថាមនុស្ស ឬសត្វនៅលើលោកនេះអាចស្លាប់ឬ ឬយល់អំពីបញ្ហាអ្វីមួយបានដោយសារតែត្រចៀក តែបើវាមានបញ្ហា តើយើងត្រូវធ្វើការព្យាបាល ឬការពារដូចម្តេចខ្លះ?

ដំបៅត្រចៀក ឬដំបៅអំបែក គឺជាជំងឺតែងកើត តាមធម្មតាក្នុងរ៉យកុមារភាព ហើយបើគ្មានការព្យាបាលដំបៅត្រចៀកឱ្យជាសះស្បើយ វាអាចបណ្តាលឱ្យបាត់បង់ការស្លាប់ឬ បានទាំងស្រុង។ អ្នកនាងគិត សរផានី អ្នកទទួលបន្ទុកខាងផ្នែកព្យាបាលត្រចៀកនៃអង្គការជេអេស មានប្រសាសន៍ថា ជំងឺដំបៅអំបែកនេះច្រើនកើតចំពោះមនុស្សគ្រប់វ័យ ជាពិសេសកុមារម្ចាស់ខែ ឬអាយុ ពី២ ឬ៣ខែ ឬអារក្សទើបកើត ដែលងាយកើតជំងឺនេះ ពីព្រោះប្រវែងបំពង់ ដែលភ្ជាប់ពីបំពង់ក

ទៅត្រចៀកខ្លីជាងមនុស្សពេញវ័យ។ ក្មេងដែលកើតជំងឺនេះបញ្ហាអាការៈ ដូចជា យំ ត្រដុសអង្គុល ចំហៀងក្បាល ឬទាញស្លឹកត្រចៀកខ្លួនឯង។ កំដៅខ្លួនមាន រវាង៣៧.៧ និង ៤០អង្សាសេ ហៀរសំបោរ ឈឺបំពង់ក និងក្អកក្អាយ។ មនុស្សភាគច្រើនតែងគិតថា នេះជាជំងឺមួយធម្មតា ប៉ុន្តែវាអាចបណ្តាលឱ្យមានគ្រោះថ្នាក់ដល់ជីវិត ប្រសិនបើយើងមិនព្យាបាលបានទាន់ពេល ដោយវាអាចប៉ះពាល់ ដល់ខួរក្បាល រលាកខួរក្បាល ធ្វើឱ្យឈឺក្បាលរហូតដល់ស្លាប់ ពីព្រោះ ជួនកាល វាមិនហៀរទឹក (ជាតិខ្លះ) ចេញមកខាងក្រៅទេ គឺថាមេរោគស៊ីឡើងទៅខួរក្បាលតែម្តង។

## អ្នកកាសែត

មនុស្សរស់នៅត្រូវការដឹងអំពីព័ត៌មាននៅជុំវិញខ្លួន។ ព័ត៌មានជិតៗ គេអាចដឹងបានដោយខ្លួនឯង តែព័ត៌មានដែលកើតនៅកន្លែងឆ្ងាយៗ គឺជាតួនាទីអ្នកកាសែត ដែលនាំព័ត៌មាននោះឱ្យគេបានដឹង។



Photo: H. Soktheary

អ្នកកាសែតត្រូវតែទៅសម្ភាសន៍សិន ទើបអាចសរសេរជាអត្ថបទ

បើតាមប្រសាសន៍របស់លោកជា ប៊ុនធឿន ដែលជាអ្នកយកព័ត៌មានប្រចាំកាសែត សំណេរថ្មី ជាកាសែតតំបន់ បានប្រាប់ឱ្យដឹងថា អ្នកកាសែត គឺជាអ្នកនាំនាំព័ត៌មានប្រាប់ឱ្យមហាជនបានដឹង ហើយព័ត៌មាននោះ ត្រូវតែពិតប្រាកដ សំខាន់ទាន់ហេតុការណ៍ និងដែលអ្នកដទៃចង់ដឹង។ មុននឹងចេញទៅយកព័ត៌មាន អ្នកកាសែត គិតជាមុនថា តើត្រូវសរសេរព័ត៌មានអំពីប្រធានបទអ្វី? និងត្រូវការទៅជួបនរណា?។ រួចហើយគេប្រើស័ន្ទរ អ្វី? នរណា? ពេលណា? កន្លែងណា? និងហេតុអ្វី? ដើម្បីសួរអ្នកផ្តល់ព័ត៌មាន ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងប្រធានបទ។ ចុងក្រោយ គេក៏ត្រូវសរសេរយ៉ាងណាឱ្យព័ត៌មាន បានគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ និងទាក់ទាញចំណាប់អារម្មណ៍អ្នកអានទៀតផង។ លោកជា ប៊ុនធឿន សង្កត់ធ្ងន់ថា អ្នកកាសែតត្រូវព្យាយាមទាក់ទងជាមួយមនុស្សឱ្យបានច្រើនបំផុត គ្រប់ទីកន្លែង និងគ្រប់ស្ថាប័ន។ យើងត្រូវប្រាប់អ្នកទាំងនោះថា បើមានព័ត៌មានអ្វី សូមរាយការណ៍ប្រាប់យើង។ យើងគឺជាអ្នកកាសែតត្រូវតែដឹងព័ត៌មានឱ្យបានមុនគេ។ ហើយបើចង់ដឹងថា ព័ត៌-

មាននោះ អ្នកអានចាប់អារម្មណ៍ដែរឬទេ? យើងត្រូវដើរតួយើងជាអ្នកអានមុនសិន។ បើសិនយើងចាប់អារម្មណ៍ អ្នកផ្សេងៗ ប្រហែលជាចាប់អារម្មណ៍ដែរហើយ។ លោកបន្តថា អ្នកកាសែតមួយរូបដ៏ល្អ គឺជាមនុស្សដែលគោរពវិជ្ជាជីវៈខ្លួនដោយសរសេរព័ត៌មានជាអ្នកកណ្តាល អ្នកអប្បបរមា និងក៏មិនប្រកាន់បក្សខាងណាៗ ឡើយ។ អ្នកកាសែតដែលធ្វើការក្នុងស្ថាប័នណាមួយជាក់លាក់ ប្រាក់ខែរបស់គេតិច ឬច្រើន គឺវាអាស្រ័យលើការសរសេរបានល្អ បទពិសោធន៍ និងលើការចរចារវាងបុគ្គលិក និងប្រធាន។ នៅមានអ្នកកាសែតសេរីដែលសរសេរអត្ថបទសម្រាប់លក់ គេគិតមួយអត្ថបទតិចទំហំ មួយទំព័រកន្លះ A4។ ចំណែកតម្លៃវិញនោះ ក៏វាអាស្រ័យលើការព្រមព្រៀងគ្នាដែរ។ លោកជា ប៊ុនធឿន អះអាងទៀតថា ដើម្បីរៀនកាសែត ឱ្យបានល្អ យើងត្រូវមានការខិតខំព្យាយាម ដោយខ្លួនឯង គួបផ្សំនិង សាលាដែលមានសម្ភារៈឧបទេសគ្រប់គ្រាន់ ត្រូវដែលមានបទពិសោធន៍ និងការអនុវត្តជាក់ស្តែងលើការងារ។

ព័ត៌មានសិក្សា ការរៀនជំនាញកាសែត មាននៅសកលវិទ្យាល័យបណ្ឌិតស្រុកមុជ សិក្សារយៈពេល ៤ឆ្នាំ ដោយបង់ថ្លៃសិក្សា ១ ត្រីមាស ចំនួន១៦០\$។ ទូរស័ព្ទ: ០២៣ ៩៩០ ១៥៣។ សកលវិទ្យាល័យភូមិន្ទភ្នំពេញ សិក្សារយៈពេល ៤ឆ្នាំ ឥតបង់ប្រាក់ តែត្រូវធ្វើការប្រលងចូលលើមុខវិជ្ជាពីរ គឺចំណេះដឹងទូទៅ និងភាសាអង់គ្លេសដែលក្នុងនោះក៏មានការធ្វើសម្ភាសន៍ផ្ទាល់មាត់ដែរ។

ផាត សំភី

ដើម្បីការពារជំងឺនេះ គឺដាច់ខាត កុំឱ្យទឹកចូលត្រចៀក ជួតត្រចៀកឱ្យស្អាតក្រោយអង្គុលទឹក។ បើផ្តាសាយត្រូវព្យាយាមលេបថ្នាំ។ ចូរបំបៅទឹកដោះទារក ឱ្យបាន ២ឆ្នាំ ព្រោះវាជួយទារកប្រឆាំងនឹងជំងឺនេះ ជួយពង្រឹងសាច់ដុំ ដែលរក្សាបំពង់ភ្ជាប់រវាងបំពង់ក និងរក្សាត្រចៀកផ្នែកកណ្តាលបើកចំហ។ ត្រូវឱ្យកុមារចេះជួតសំបោរ ជាជាងញើសសំបោរ បើញើសសំបោរ គួរញើសថ្លុមៗ។ ឱ្យកុមារនៅឆ្ងាយពីផ្សែង និងនៅពេលសង្ស័យថា មានជំងឺនេះត្រូវទៅជួបអ្នកឯកទេសផ្នែកត្រចៀក ដោយធ្វើការលាងសំអាត ឬលេបថ្នាំ។



Photo: M. Kuntnear

គិត សរផានី ទទួលបន្ទុកជំងឺត្រចៀកនៃអង្គការជេអេស

ព័ន្ធគ្រចៀក : ចែកជា៣ផ្នែកសំខាន់ៗ គឺខាងក្រៅ កណ្តាល និងខាងក្នុង។ ត្រចៀកខាងក្រៅជាផ្នែកអាចមើលឃើញ។ ឯផ្នែកកណ្តាល និងខាងក្នុង គឺស្ថិតនៅក្នុងខួរក្បាល និងមិនអាចមើលឃើញ។





សូមជួយសង្គមសាធារណៈ  
 ព្រះចៅព្រះករុណា  
 ព្រះបាទសម្តេច ព្រះបរម  
 នាថ នរោត្តមសីហមុនី  
 ព្រះមហាក្សត្រនៃព្រះ  
 រាជាណាចក្រកម្ពុជា  
 សូមព្រះអង្គ មានព្រះជន្ម  
 យូរ ជីវិត រស់រាន រុងរឿង  
 វិបុលភាពគ្រប់ ប្រការ  
 នៅក្នុង រាជពិធីបុណ្យ  
 ចំរើនព្រះជន្មយុវព្រះអង្គ  
 ក្រោមបង្គំ ទូលថ្វាយ  
 ពី ថ្នាក់ដឹកនាំ និង  
 បុគ្គលិកនៃការិយាល័យ  
 ផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មាន  
 កាតូលិក

**ព្រឹត្តិការណ៍សំខាន់ៗ**

- ថ្ងៃ០១ ឧសភា: ការសំណាក់ធម៌ក្រុម វាំងសង់ ដីថ្មល ដែលធ្វើឡើងនៅព្រះសហគមន៍កំពង់ចាមក្រុង។
- ថ្ងៃ០៦ ឧសភា: ការអធិដ្ឋានតេហ្សូ ដែលដឹកនាំដោយបងប្រុសគីលេមកពី ប្រទេសបារាំង វេលាម៉ោង ៦:៣០នាទី រសៀលនៅផ្សារតូច ភ្នំពេញ។
- ថ្ងៃ០៧ ឧសភា: សំណាក់ធម៌យុវជន ទាំងពាក្យមិភាគ ៥០នាក់ នៅដុនបូស្កូ ទឹកថ្លា រាជធានីភ្នំពេញ។
- ថ្ងៃ១០ ឧសភា: ប្រជុំក្រុមប្រឹក្សាណែនាំ ព្រះសហគមន៍ភូមិភាគភ្នំពេញអំពីកម្មវិធី បុណ្យ និងបញ្ហានានានៅផ្សារតូច។
- ថ្ងៃ១៤ ឧសភា: ពិធីជ្រមុជទឹកក្តៅ ៣៤នាក់ ដែលឪពុកម្តាយជាគ្រីស្ទបរិស័ទ នៅព្រះសហគមន៍ផ្សារតូច។
- ថ្ងៃ១៤ ឧសភា: ព្រះសហគមន៍ កំពង់ចាម រៀបចំការប្រជុំកម្មការិនីកាត់ ដេរ ដែលធ្វើការនៅភ្នំពេញ។
- ថ្ងៃ១៥ ឧសភា: ព្រះសហគមន៍កំពង់- ចាម ធ្វើពិធីសំណាក់ធម៌អ្នករៀនអប់រំ
- ថ្ងៃ២០នាក់ ត្រៀមចូលព្រះសហគមន៍។
- ថ្ងៃ១៦ ឧសភា: សំណាក់ធម៌យុវជនក្នុង មណ្ឌលនៅកំពង់ចាមលើប្រធានបទជីវិត ជាគ្រីស្ទបរិស័ទ។
- ថ្ងៃ២៤ ឧសភា: ប្រជុំបងស្រី និង ប្អូនប្រុសភូមិភាគកំពង់ចាមប្រចាំខែ។
- ថ្ងៃ២៥ ឧសភា: ពិធីត្រាស់ហៅចូលព្រះ សហគមន៍កាតូលិកធ្វើនៅកំពង់ចាម។
- ថ្ងៃ០៤ មិថុនា: បុណ្យព្រះវិញ្ញាណ យាងមក និងពិធីបុណ្យលាបថ្ងាសដែល ធ្វើនៅព្រះសហគមន៍ផ្សារតូច ភ្នំពេញ។